
>> Kwesta na renowacjê zabytkowych nagrobków <<

>> Pary z odznaczeniami  <<
Ocaliæ od zapomnienia

Dwa lata temu, z inicjatywy cz³on-
ków stowarzyszenia Ko³o Bialczan,
powsta³ Honorowy Komitet im. ks. E.
Barbasiewicza pod przewodnictwem
prezydenta miasta Bia³a Podlaska
Andrzeja Czapskiego. W jego sk³ad
weszli: Bogus³aw Kaczyñski, Roman
K³osowski, Jan Mara�kiewicz, Marek
�wiat³owski, Jacek Martyniuk i nie-
¿yj¹cy ju¿ prof. Ludwik Maciag. 1 li-
stopada 2006 r. komitet zorganizowa³
pierwsz¹ publiczn¹ kwestê na cmen-
tarzu rzymskokatolickim przy ul. Ja-
nowskiej w Bia³ej Podlaskiej, pocz¹t-
kuj¹c zbieranie funduszy na renowa-
cjê i konserwacjê zabytkowych grobów,
na ratowanie najcenniejszych nagrob-
ków. W ubieg³ym roku akcjê powtórzo-
no, a w tym zostanie ona przeprowa-
dzona po raz trzeci.

Nagrobki usytuowane na terenie
cmentarza parafialnego funkcjonuj¹ w
warunkach oddzia³ywania zewnêtrz-
nych czynników atmosferycznych nie-
przerwanie od czasu ich ustawienia.
Materia³y, z których zosta³y wykonane
(wapieñ, piaskowiec, granit, zaprawy i
wyprawy tynkarskie oraz stal i ¿eliwo)
uleg³y w okresie eksploatacji natural-
nym procesom wietrzeniowym, a tak-
¿e korozji na skutek czynników chemicz-
nych i fizycznych nie zwi¹zanych bezpo-
�rednio z tymi procesami. W wyniku nie-
korzystnych zmian poszczególne ele-
menty nagrobków odnawiano i dora�-
nie restaurowano, a tak¿e przebudo-
wywano, pope³niaj¹c przy tym b³êdy
technologiczne. Efektem niew³a�ciwych
zabiegów naprawczych by³a krótkotrwa-
³a poprawa stanu technicznego, a w

konsekwencji potrzeba dalszych prac.
Zaistnia³e przeobra¿enia przyczyni³y siê
do obecnego stanu nagrobków z nie-
czytelnymi tekstami inskrypcji, z liczny-
mi ubytkami formy, spêkaniami, nieod-
powiednimi uzupe³nieniami i rekon-
strukcjami. Na skutek korozji partii ¿e-
liwnych, ozdobnych detali oraz elemen-
tów metalowych i segmentów ogrodze-
nia powsta³y znaczne ubytki i odkszta³-
cenia formy.

Korozja metalowych bolców spo-
wodowa³a spêkania i rozwarstwienia
kotwionych elementów kamiennych.
Produkty korozji, sp³ukiwane opada-
mi atmosferycznymi, przebarwi³y po-
wierzchniê kamienia szaro-czarnymi,

nieestetycznymi nawarstwieniami. W
miejscach zaka¿onych wystêpuj¹ zie-
lone formy mikroflory, szare i czarne
skupiska grzybów i porostów. Cechy
te bardzo niekorzystnie wp³ywaj¹ na
w³a�ciwe obiektom sakralnym i dzie-
³om sztuki wra¿enia estetyczne i arty-
styczne.

By zapobiec dalszej naturalnej de-
wastacji najstarszych obiektów na
cmentarzu rzymskokatolickim przy ul.
Janowskiej, stowarzyszenie Ko³o Bial-
czan zaplanowa³o oraz podjê³o siê
realizacji ich renowacji i konserwacji.
Wszak na tym za³o¿onym na pocz¹t-
ku XIX-tego wieku cmentarzu spoczy-
waj¹ szcz¹tki ludzi zwi¹zanych z na-
szym miastem i regionem Po³udnio-
wego Podlasia. W�ród nich znajduje
siê m.in. mogi³a Walentego Klimec-
kiego � pierwszego burmistrza Bia³ej
Podlaskiej w niepodleg³ej Polsce.

>>  czytaj dalej str.  3  >>

Ambasador Republiki Bia³oru� w Polsce Pawe³ £atuszka zakoñczy³ misjê
dyplomatyczn¹ w naszym kraju. Z tej okazji spotka³ siê 8 pa�dziernika z

prezydentem Andrzejem Czapskim. Wyra¿ono obustronne s³owa uznania i
podziêkowano za wieloletni¹ wspó³pracê. Prezydent podkre�li³ znaczenie Bia-
³ej Podlaskiej jako miasta przygranicznego z Bia³orusi¹. Jego zdaniem, po-
trzebne jest dalsze dobrze rozumiane i szeroko pojête wspó³dzia³anie w ob-
szarze kultury i w dziedzinach ekonomiczno-gospodarczych. Ambasador £atusz-
ka wyrazi³ natomiast nadziejê, ¿e taka w³a�nie wspó³praca nie ulegnie zmia-
nie i nadal bêdzie siê uk³ada³a na wysokim, merytorycznym poziomie.

Po¿egnanie ambasadora

Oto pe³na lista jubilatów: Henryk i Zofia BABULA, Kazimierz i Helena
BIERNACCY, Roman i Janina BURDON, Franciszek i Janina CHODKOWSCY,
Tadeusz i Janina CHOMIUK, Mieczys³aw i Lidia CZEKAJ, Boles³aw i Joanna
DAWIDZIUK, Józef i Stefania DERKACZ, Henryk i Rozalia DOMAÑSCY, Je-
rzy i Halina GOLIK, Wojciech i Zofia GREGOR, Tadeusz i Janina GRODZIC-
CY, Stanis³aw i Maria GROMADZCY, Józef i Henryka GRYCIUK, Marian i
Apolonia GRZYB, Stanis³aw i Zofia IWANIUK, W³adys³aw i Eugenia JAS£OW-
SCY, Wies³aw i El¿bieta KALISZUK, Czes³aw i Janina KIJUK, Jan i Stanis³a-
wa KLIMASZEWSCY, Zygmunt i Sabina KONDRACIUK, Stanis³aw i £ucja
KOZAKIEWICZ, Wincenty i Irena KRASA, Tadeusz i Wanda KRASUCCY,
Ludwik i Maria KRATIUK, Edward i Teofila KUDEWICZ, W³adys³aw i Boles³a-
wa LEWKOWICZ, Bohdan i Teresa LUTEREK, Antoni i Eugenia MAKSYMIUK,
Józef i Albina MAKSYMIUK, Ludwik i Franciszka MALINOWSCY, Marian i
Józefa MATYÑKOWSCY, Ignacy i Jadwiga MAZUR, W³adys³aw i Genowefa

OR£OWIEC, Józef i Regina OSYPIUK, Jan i Eugenia PANASIUK, Jan i W³ady-
s³awa PANASIUK, Stanis³aw i Janina PANASIUK, Ryszard i Krystyna PASZ-
KOWSCY, Zbigniew i Eugenia PRZY£USCY, Mieczys³aw i Marianna PUR-
GA£, Jan i Antonina PUSZKARSCY, Ryszard i El¿bieta ROGOWSCY, Zdzi-
s³aw i Wiktoria ROMANIUK, Józef i Janina SAWCZUK, Eugeniusz i Anna
SAWICCY, Kazimierz i Helena SILUK, Marian i Zofia SILUK, Jerzy i Marian-
na S£AWIÑSCY, Józef i Janina S£UPSCY, Józef i Marianna STRUK, Adam i
Teresa STRZELCZYK, Stanis³aw i Helena SZUPILUK, Czes³aw i Irmina TROÆ,
Stanis³aw i Eugenia WALO, Antoni i Jadwiga WERESA, Jaros³aw i Anna
WO�NIAK, Marian i Helena ZAJ¥C, Marian i Kazimiera ZRADZIÑSCY, Ro-
land i Helena ZUBIK oraz Henryk i Kazimiera ¯Ó£KOWSCY.

Z³oci jubilaci

11 pa�dziernika, w sali Urzêdu Miasta, 61 par jubilatów z 50-letnim sta-
¿em ma³¿eñskim zosta³y udekorowane przez prezydenta Andrzeja Czapskie-
go i wójta gminy Bia³a Podlaska Wies³awa Panasiuka odznaczeniami Prezy-
denta RP za d³ugoletnie po¿ycie ma³¿eñskie. W uroczystym spotkaniu uczest-
niczy³ równie¿ wiceprzewodnicz¹cy Rady Miasta Waldemar Wo�niak, a w imieniu
ks. dziekana Mariana Daniluka � ks. Robert Daszczuk. Sentymentalnym
wspomnieniom towarzyszy³a czê�æ artystyczna, któr¹ zapewni³ Marcin Kalic-
ki � instruktor artystyczny z klubu kultury �Eureka�.

Dwa lata trwa³y prace termomo-
dernizacyjne w Zespole Szkó³ Ogól-
nokszta³c¹cych nr 2. Najpierw nast¹-
pi³y te zwi¹zane z wymian¹ stolarki
okiennej i drzwiowej. Ich wykonawc¹,
wy³onionym w drodze przetargu nie-
ograniczonego, by³
Zak³ad Stolarsko-
Budowlany Serhej
Zdzis³aw. W 2007
roku wykonano wy-
mianê pokrycia da-
chów, docieplenie
stropodachów i
�cian segmentu
sportowego i sta-
rej czê�ci, za� w
roku bie¿¹cym do-
koñczono roboty
termomoderniza-
cyjne na pozosta-
³ych obiektach. Wy-
konawc¹ obu eta-

Termorenowacja ZSO nr 2
pów by³a firma Budownictwo Ogólne
Feliks Szwedo.

Ca³o�æ robót termomodernizacyj-
nych zewnêtrznych zamknê³o siê kwo-
t¹ 3.494.243,26 z³. W roku 2008 na
realizacjê zadania Urz¹d Miasta prze-

znaczy³ 1 mln z³, z czego z po¿yczki z
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony �ro-
dowiska i Gospodarki Wodnej w Lubli-
nie zosta³y sfinansowane prace na
kwotê w wysoko�ci 650 tys. z³. W celu
osi¹gniêcia ca³kowitego efektu za³o-

¿onego audytem ter-
momodernizacyjnym
pozosta³a do wyko-
nania wymiana insta-
lacji c.o i cwu.

Dokoñczenie ro-
bót remontowych w
ZSO nr 2 przyczyni³o
siê do zwiêkszenia
wydajno�ci energe-
tycznej obiektów, a
tym samym zmniej-
szenia zapotrzebo-
wania na energiê i
zmniejszenia emisji
substancji powstaj¹-
cych przy spalaniu.

Spotkanie z prezydentem Bia³ej Podlaskiej



>> Rozmowa z prof. dr. hab. Henrykiem Sozañskim,
wieloletnim rektorem Akademii Wychowania Fizycznego

Józefa Pi³sudskiego w Warszawie, honorowym
obywatelem miasta Bia³a Podlaska <<

>> Zosta³ pan honorowym obywate-
lem miasta le¿¹cego na wschod-
nich kresach Rzeczpospolitej. To
chyba niezwykle istotne dla oso-
by urodzonej przy wschodniej gra-
nicy przedwojennej Polski i to w
wyj¹tkowym dniu, miesi¹cu i roku
� 11 listopada 1939.
� Rzeczywi�cie, ma to wymiar

szczególny. Podobno odbieraj¹ca po-
ród akuszerka powiedzia³a, ¿e bêdê
albo wielkim z³oczyñc¹, albo nietuzin-
kowym cz³owiekiem. Wszak urodzi³em
siê w dniu rocznicy odzyskania niepod-
leg³o�ci, ale te¿ i w roku upadku na-
szej ojczyzny. Na szczê�cie, pierwsza
droga ¿ycia nie by³a mi pó�niej dana.

>> Jak odebra³ pan decyzjê bialskich
radnych, przyznaj¹c¹ honorowe
obywatelstwo?
� Z wielkim sentymentem. Byæ

mo¿e jest to kwestia miejsca urodze-
nia, a byæ mo¿e ludzi, których tu po-
zna³em i których wysoko ceniê. Wi-
dz¹c, jak bardzo chc¹ i wierz¹ w mi-
sjê, da³em im pole do popisu i nie prze-
szkadza³em. Dziêki temu na moich
oczach niewielka szkó³ka przekszta³-
ca³a siê stopniowo w powa¿n¹ uczel-
niê. Ostatnii jej sukces to ogromne wy-
ró¿nienie, jakim jest uzyskanie praw
do doktoryzowania. Kryje siê za tym
mnóstwo pracy i osi¹gniêæ. Dlatego
marzy mi siê w Bia³ej Podlaskiej Aka-
demia Kresowa, sfederowana z war-
szawsk¹ Akademi¹ Józefa Pi³sudskie-
go. Grunt do tego zamierzenia znajdu-
jê w ogromnej rzeszy osób przyznaj¹-
cych siê do polsko�ci, a mieszkaj¹-
cych po drugiej stronie granicy. My�lê
tu o Litwinach, Ukraiñcach, Bia³orusi-
nach i Rosjanach. Uczelnia posiada ju¿
europejskie prawa dotycz¹ce kszta³-
cenia w postaci certyfikatu i by³aby
nies³ychanie interesuj¹c¹ placówk¹
naukow¹ dla ludzi ze Wschodu, ale i
nie tylko stamt¹d.

>> Z czym panu - mieszkañcowi War-
szawy kojarzy³a siê wcze�niej
Bia³a Podlaska?
� Do naszego, bo mogê ju¿ tak

mówiæ, piêknego miasta przyje¿d¿a-
³em na zajêcia w latach siedemdzie-
si¹tych jako pocz¹tkuj¹cy doktor. Pó�-
niej jako docent, wreszcie pe³ni¹c funk-
cjê rektora. Mo¿na wiêc mówiæ o pro-
cesie narastania podziwu dla Bia³ej
Podlaskiej i jej mieszkañców. Pocz¹t-
kowo naukow¹ kadrê uczelni tworzy³y
osoby przyjezdne, z czasem coraz
wiêkszy jej procent stanowili miejsco-
wi, ¿e wymieniê tutaj Ryszarda Cie�liñ-
skiego i Jerzego Sadowskiego. Zarów-
no przed bialskimi naukowcami, jak i
przed ca³ym miastem widzê wielkie
perspektywy.

>> Jest pan pierwszym rektorem Aka-
demii Wychowania Fizycznego Jó-

Po prostu
nie przeszkadza³em

zefa Pi³sudskiego, który
pe³ni³ obowi¹zki przez trzy
kadencje. Dlaczego nie zde-
cydowa³ siê pan kandydo-
waæ na kolejne cztery lata?
� Powiem szczerze � poczu-

³em siê zmêczony. Ponadto trze-
ba wyczuæ czas, w którym odcho-
dzi siê z honorem. Przez ostat-
nie trzy lata nasza uczelnia by³a
uznawana za najlepsz¹ w�ród
akademii wychowania fizycznego
i niech teraz m³odsi postaraj¹ siê
zachowaæ pierwsze miejsce. Ja
ze swej strony obiecujê, ¿e je¿e-
li bêd¹ oczekiwaæ pomocy, to im
nie odmówiê.

>> W Bia³ej Podlaskiej mówio-
no o tym, ¿e olbrzymi¹ szan-
sê zostania pana nastêpc¹
mia³ prorektor Jerzy Sadow-
ski. Czy jego decyzjê o po-
zostaniu w Bia³ej Podlaskiej uwa-
¿a pan za s³uszn¹?
� Póki co, tak. Brak zgody na kan-

dydowanie w tym roku nie oznacza, ¿e
droga do najwy¿szego na uczelni sta-
nowiska zosta³a mu zamkniêta. Ta
mo¿liwo�æ pojawi siê za cztery lata. Na
temat objêcia przez niego funkcji rek-
tora rozmawia³em ju¿ sze�æ lat temu.
Dzi� uznajê jego racje. Chce doprowa-
dziæ zaczête w Bia³ej Podlaskiej dzie³o
do koñca, czyli niech zbuduje Akade-
miê Kresow¹. Na pewno mu siê to uda,
podobnie jak pokonywanie kolejnych
etapów osobistego rozwoju naukowe-
go. To wspania³y cz³owiek i my�lê, ¿e
jeszcze daleko zajdzie.

>> Za pañskich rz¹dów bialska uczel-
nia przekszta³ci³a siê z Instytu-
tu w Wydzia³, uzyska³a te¿ pra-
wa doktoryzowania. Jak widzi
pan dalszy jej naukowy rozwój?
� Nabycie prawa do habilitacji, a

nastêpnie wspomniane przekszta³ce-
nie w Akademiê Kresow¹. Od pewne-

go czasu bialska uczelnia znakomicie
siê rozwija, ³api¹c to, co na rynku pra-
cy jest nowe i zarazem potrzebne.
Pos³u¿ê siê tu przyk³adem kosmeto-
logii. Gdy w rozmowie w cztery oczy z
Jerzym Sadowskim pad³o to has³o,
popatrzy³ na mnie jak na wariata, by
ju¿ po kilku dniach mieæ przygotowa-
ne dokumenty na otwarcie tego kie-
runku. Dwa razy projekt zosta³ w mini-
sterstwie skasowany, ale dziêki pod-
laskiemu uporowi Jurka trzecie podej-
�cie okaza³o siê skuteczne. A je¿eli
chodzi o Akademiê Kresow¹, to pro-
szê nie traktowaæ jej jako tworu z po-
granicza fantazji. Mówi siê o Karcie
Polaka, czas wiêc zacz¹æ my�leæ o
studiach dla naszych rodaków zza
wschodniej granicy.

>> Ale od kilku lat oficjalnie pada w
naszym mie�cie has³o � Akade-
mia Bialska. Bazê nowej uczelni
stanowi³yby: Zamiejscowy Wy-
dzia³ Wychowania Fizycznego
AWF oraz Pañstwowa Wy¿sza
Szko³a Zawodowa, która wkrót-
ce prowadziæ te¿ bêdzie studia
magisterskie...
� Znam ten projekt, ale moim zda-

niem nowa uczelnia powinna nazywaæ

siê Akademia Kresowa. S³owem Bial-
ska marketingowo zawêzi³aby region
dzia³ania. Proszê zauwa¿yæ, ¿e ostat-
nio coraz wiêcej osób ze Wschodu po-
szukuje swoich polskich korzeni,
wprost lgnie do polsko�ci. Ile¿ to razy
s³yszymy: �Mój dziadek by³ Polakiem�.
To koniecznie trzeba wykorzystaæ. Tym
bardziej, ¿e nasza uczelnia utrzymuje
bardzo dobre stosunki, udokumento-
wane umowami, z Uniwersytetem Wy-
chowania Fizycznego w Kijowie oraz po-
dobnymi uczelniami w Miñsku, Mo-
skwie i Kownie. Zainteresowanie nasz¹
ojczyzn¹ wykazuj¹ te¿ rodowici Bia³o-
rusini, Ukraiñcy, Litwini i Rosjanie. Dla-
tego Akademia Kresowa, a nie Bialska.
A ja, jako honorowy obywatel Bia³ej Pod-
laskiej, z chêci¹ bêdê w niej pracowa³.

>> Jak postrzega pan inwestycyjny
rozwój bialskiej AWF? Z tego, co
wiem, dotychczasowa rozbudo-
wa nastêpowa³a przy znacznym
pana wsparciu.
� Patrz¹c przez okno na te wspa-

nia³e uczelniane obiekty, czêsto s³y-
szê s³owa, ¿e w ich powstawaniu spo-
ry udzia³ mia³ Sozañski. Tymczasem
wymy�lali je ludzie st¹d, którzy pó�-
niej inwestycje ci¹gnêli na w³asnych
grzbietach, a ja im po prostu nie prze-
szkadza³em. Ich patriotyzm lokalny
wyzwala³ ogromne pok³ady energii.
My�lê, ¿e ju¿ dzi�, gdyby nie by³ to za-
miejscowy wydzia³, a samodzielna
uczelnia, mog³aby siê plasowaæ przed
dwoma ju¿ istniej¹cymi Akademiami
Wychowania Fizycznego.

>> Inwestowaæ trzeba jednak nadal.
Co uwa¿a pan za priorytetowe na
najbli¿sze lata?
� Przy dzisiejszym rozwoju sportu

i naszych przygotowaniach do wielkie-
go skoku potrzebny jest ka¿dy obiekt.
Pierwszoplanow¹ wydaje siê byæ hala
widowiskowo-sportowa, która skupia-
³aby nie tylko æwicz¹cych, ale równie¿
liczne grono innych uczestników wido-
wisk. Otworzy³aby ona równie¿ okno
na sport przez du¿e S. A takim powin-
ny emanowaæ w³a�nie uczelnie wycho-

wania fizycznego i miasta je posiada-
j¹ce. Proszê zauwa¿yæ, ¿e znakomici
olimpijczycy amerykañscy reprezentu-
j¹ na co dzieñ uniwersytety. U nas jesz-
cze jest to niemo¿liwe, poniewa¿ wie-
le polskich uczelni nie posiada obiek-
tów sportowych i tego typu tradycji, ale
Akademie Wychowania Fizycznego s¹
oazami na tej pustyni. Dlatego jednym
z wa¿nych zadañ dla bialskiego Wydzia-
³u, a w przysz³o�ci Akademii Kreso-
wej, jest du¿y sport. Inwestowaæ te¿
nale¿y w specjalistyczne laboratoria,
które musz¹ towarzyszyæ uczelni i jej
naukowemu rozwojowi.

>> Gdy rozmawiamy o sporcie, trud-
no nie cofn¹æ siê do lat pana m³o-
do�ci, kiedy uprawia³ pan skok
wzwy¿. Proszê pochwaliæ siê
swoimi sukcesami.
� By³em rekordzist¹ Polski junio-

rów. Mój wynik, uzyskany stylem prze-
rzutowym, mo¿e teraz �mieszyæ, ale
w koñcu lat piêædziesi¹tych minionego
wieku by³ naprawdê dobry i wynosi³
187,5 cm. Pó�niej, oczywi�cie, popra-
wia³em ten rezultat, ale dalszy rozwój
kariery przerwa³o mi z³amanie nogi na
jednym z treningów. Pó�niej przez 12
lat by³em trenerem skoczków w dal.
Moimi wychowankami byli m.in. repre-
zentanci Polski: Wiktor Godlewski,
Krzysztof Marczak czy Jan Piekut. Do-
piero gdy trafi³em do Instytutu Nauko-
wego Kultury Fizycznej, do pana profe-
sora Tadeusza Ulatowskiego, moje ¿y-
cie nabra³o bardziej naukowego cha-
rakteru. Ale szkoleniowy epizod doda-
wa³ mi pó�niej odwagi w my�leniu.

>> Pe³ni pan funkcjê przewodnicz¹-
cego Rady ds. Kszta³cenia przy
ministrze sportu. Czy s³absze ni¿
kiedy� wystêpy Polaków na igrzy-
skach olimpijskich wi¹¿¹ siê z
gorszym szkoleniem m³odzie¿y?
� Problem ten widzê inaczej. Od-

wiedzaj¹c obiekty olimpijskie w Peki-
nie, spotka³em mnóstwo wykszta³co-
nych w Polsce trenerów, którzy dzi�
prowadz¹ ekipy zagraniczne. Zidenty-
fikowa³em w�ród nich kilku swoich
magistrantów, m.in. naszego z³otego
medalistê Gerarda Peciaka, szkole-
niowca amerykañskich piêcioboistów.
Dlatego uwa¿am, ¿e polskie akade-
mie kszta³c¹ na poziomie podstawo-
wym zupe³nie dobrze. Problem poja-
wia siê pó�niej i wi¹¿e siê z ma³ym
dofinansowaniem sportu, brakiem
mo¿liwo�ci zdobywania do�wiadczeñ
podczas sta¿y zagranicznych i niemo¿-
liwo�ci¹ w³a�ciwego przy�pieszania
kariery. Tu jest pies pogrzebany. W³a-
dze polskiego sportu musz¹ wresz-
cie odpowiedzieæ sobie na pytanie �
co zrobiæ, by z rzeszy opuszczaj¹cych
uczelnie trenerów jak najwiêcej szko-
li³o m³odzie¿. Bo co na przyk³ad stoi
na przeszkodzie, by w Bia³ej Podla-
skiej utworzyæ centralny o�rodek do-
skonalenia zawodowego trenerów ja-
kiej� z dyscyplin.

W trakcie uroczystej inauguracji roku akademickiego w Zamiejscowym
Wydziale Wychowania Fizycznego w Bia³ej Podlaskiej prezydent Andrzej Czap-
ski i wiceprzewodnicz¹cy Rady Miasta Waldemar Wo�niak wrêczyli prof. dr.
hab. Henrykowi Sozañskiemu, by³emu rektorowi Akademii Wychowania Fi-
zycznego Józefa Pi³sudskiego w Warszawie, akt nadania tytu³u �Honorowy
Obywatel Miasta Bia³a Podlaska�. Uchwa³ê w tej sprawie radni podjêli na
sesji w dniu 25 sierpnia.

Jak odnotowano w Ksiêdze Honorowych Obywateli Miasta, profesor otrzy-
ma³ tytu³ za nadprzeciêtny wk³ad w rozwój naukowy i bazy materialnej ZWWF
w Bia³ej Podlaskiej, kszta³cenie i promocjê kadr naukowych oraz propagowa-
nie osi¹gniêæ naukowych bialskiej uczelni w kraju i za granic¹, czym przyczyni³
siê do podniesienia rangi i znaczenia naszego miasta w kraju i na �wiecie.

Profesor z tytu³em

13 pa�dziernika w Szkole Podsta-
wowej nr 9 w Bia³ej Podlaskiej odby³y
siê miejskie uroczysto�ci z okazji Dnia
Edukacji Narodowej, zorganizowane
przez prezydenta Andrzeja Czapskie-
go, Joannê Marchel � naczelnika wy-
dzia³u edukacji Urzêdu Miasta, a tak-
¿e Kazimierza Wojtaszka � dyrektora
�Dziewi¹tki�. Prezydent podziêkowa³
wszystkim nauczycielom oraz innym
pracownikom szkó³ i placówek o�wia-
towych za ich ciê¿k¹ i trudn¹ pracê, ale
bêd¹c¹ �ród³em du¿ej satysfakcji.

Za wybitne osi¹gniêcia w pracy
dydaktyczno-wychowawczej 38 nauczy-
cieli zosta³o uhonorowanych nagrod¹
w³odarza miasta. Podajemy pe³n¹ ich
listê: Katarzyna Artyszuk, Katarzy-
na Bielecka, Ewa Chalimoniuk, Hen-
ryka Chilczuk, Joanna Chuliñska, Jo-
lanta Dydycz, Brygida Fabrycka, Bo-
¿ena Gasek-Wojewoda, Gra¿yna
Gracz, Iwona Iwaniuk, Ma³gorzata
Kaczmarczyk, El¿bieta Kaliszewska,
Anna Kirczuk, Albina Kozaczuk, Anna

>> Dzieñ Edukacji Narodowej <<

Nagrody dla nauczycieli

Kukawska, Iwona Kulpa, Barbara
Kuszneruk, Jolanta Kurianowicz, Do-
rota Mackiewicz, Anna Malinowska,
Bo¿ena Ma³achwiejczuk, Waldemar
Mazur, Edyta Michalczuk, Krystyna
Minakowska, Hanna Nitychoruk,
Ma³gorzata Nitychoruk, Miros³awa

Perl, Ma³gorzata Perliñska, Ewa Po-
tapczuk, Henryk Protasiuk, Krysty-
na Rabczuk, Piotr Ró¿añski, Stani-
s³awa Sa³amach, Romualda Sarnac-
ka, Maciej Sobieraj, Ma³gorzata Twa-
rowska-Przygoda, Agnieszka Wawry-
niuk i Kazimierz Wojtaszek.



Dotychczasowe kwesty organizo-
wano w dniu Wszystkich �wiêtych i w
Zaduszki. W zale¿no�ci od dni wolnych
od pracy kwestowano od dwóch do
piêciu dni. W ka¿dej z akcji uczestni-
czy³o od 50 do 110 wolontariuszy. W
2006 roku zebrano 21.568,62 z³, w
roku ubieg³ym � 20 953,68 z³. Sumy
te zosta³y ulokowane na specjalnym
subkoncie nr: 95 8025 0007 0023
7611 2000 0020 w Banku Spó³dziel-
czym w Bia³ej Podlaskiej, ul. Moniusz-
ki 10. Ponadto organizatorzy kwesty
uzyskali dofinansowanie od Minister-
stwa Kultury i Dziedzictwa Narodowe-
go w kwotach: 112.951 z³ w 2007
roku oraz 116.600 z³ w roku bie¿¹-
cym. Nastêpnie fundusze te zosta³y
po³¹czone z przeznaczonymi na ten
sam cel �rodkami finansowymi Urzê-
du Miasta Bia³a Podlaska.

Wykaz odrestaurowanych na-
grobków

W ROKU 2007:
Nagrobek rodziny Mossakowskich

� sektor I, grób nr 2.
Nagrobek rodziny ¯ukowskich

� sektor VI, grób nr 38.
Nagrobek Aleksandra Bukrzeskiego

� sektor II, grób nr 165.
Nagrobek Stefanii Klimeckiej

� sektor II, grób nr 164.
Nagrobek Redera

� sektor V, grób nr 56.
Nagrobek Joanny Schirmer

� sektor VI, grób nr 190.
Nagrobek Teodora Ostrowskiego (w³a-

�ciciela apteki)
� sektor VI, grób nr 45.

Nagrobek Adama Gliszczyñskiego
� sektor XVII, grób nr 85.

Feliksy z Darskich Korwin-Paw³ow-
skiej.

W ROKU 2008:
Nagrobek Wincentego Ladwiñca

>> Kwesta na renowacjê zabytkowych nagrobków <<

Ocaliæ od zapomnienia
<<  dokoñczenie ze str.  1  << � sektor VIII, grób nr 263.

Nagrobek Karola Huzarskiego
� sektor VIII, grób nr 303.

Nagrobek Zofii z Dramiñskich Bogu-
s³awskiej
� sektor VIII, grób nr 282.

Nagrobek Wojciecha Hibowskiego
� sektor VIII, grób nr 204.

Nagrobek rodziny Krawitzów
� sektor VIII, grób nr 135.

Nagrobek rodziny Doroszewiczów
 � sektor IX, grób nr 16.

Nagrobek Aleksandry Kalinowskiej
� sektor VII, grób nr 229.

Nagrobek Marianny Szczech
� sektor VII, grób nr 232.

Z inicjatywy Ko³a Bialczan, prezy-
dent miasta sfinansowa³ te¿ odnowie-
nie grobu ks. Miko³aja Dziedzickie-
go (by³ego rektora Akademii Bialskiej)
oraz grób rodziny Domaradzkich
(patrz zdjêcia), znajduj¹cych siê na po-
zosta³o�ciach cmentarza sióstr Sza-
rytek, po³o¿onego na terenie starego
szpitala przy ul. Artyleryjskiej.

� Poczytujemy sobie za zaszczyt

zbieranie datków na odnowê mogi³
ludzi zwi¹zanych z chlubn¹ przesz³o-
�ci¹ Bia³ej Podlaskiej � mówi prezes
Ko³a Bia³czan Marek �wiat³owski. �
Oni tworzyli kiedy� jej kszta³t. Ratuj¹c
zniszczone nagrobki od zapomnienia,
przyczyniamy siê do utrwalenia histo-
rii miasta. Bardzo wa¿ne jest, ¿e na-
sz¹ kwestê poparli niektórzy dyrekto-
rzy i nauczyciele szkó³ bialskich. Ju¿
w 2007 roku w akcji wziê³a udzia³
m³odzie¿ z I LO im. J. I. Kraszewskie-
go, II LO im. E. Plater, IV LO im. S.
Staszica i Zespó³ Szkó³ Zawodowych
nr 1 w Bia³ej Podlaskiej. Liczymy, i¿ w
latach nastêpnych udzia³ m³odzie¿y w
kwestach bêdzie stale wzrasta³. Pra-

gniemy gor¹co podziêkowaæ wszyst-
kim, którzy wspierali nas podczas zbió-
rek na cmentarzu bialskim. W tym roku
równie¿ liczymy na ich hojno�æ. Od-
dzielne s³owa podziêkowania nale¿¹
siê równie¿ tym, którzy od wielu lat
wspomagaj¹ nas, stoj¹c z puszk¹ na
cmentarzu przez wiele godzin, bez
wzglêdu na pogodê. Bez ich pomocy
zrobiliby�my niewiele.

e-miasto Bia³a Podlaska to jeden
z najwiêkszych projektów samorz¹-
dowych w kraju zwi¹zanych z infra-
struktur¹ informatyczn¹, zrealizowa-
ny w pe³nej wnioskowanej funkcjonal-
no�ci, bez przekroczenia terminu re-
alizacji i planowanego bud¿etu. Jest
wielkim sukcesem lokalnej admini-
stracji i wszystkich ludzi zaanga¿o-
wanych w jego uchwalenie i realiza-
cjê. Poni¿ej przybli¿amy go mieszkañ-
com naszego miasta w formie odpo-
wiedzi na pytania.

Co konkretnie powsta³o w
wyniku realizacji projektu?

Z formalnego punktu widzenia bez-
po�rednim efektem realizacji projek-
tu jest powstanie ponad 30 km miej-
skiej sieci �wiat³owodowej, 69 punk-
tów dystrybucyjnych sieci z aktywny-
mi portami klasy Metro-Ethernet, 10
infomatów i 3 lokalizacje z bezprzewo-
dowym dostêpem do sieci, system za-
rz¹dzania powsta³¹ infrastruktur¹, roz-
budow¹ systemów elektronicznego
obiegu dokumentów, archiwizacji i za-
bezpieczenia.

Jak realizacja projektu
wp³ywa na jako�æ ¿ycia
mieszkañców?

Jednymi z g³ównych za³o¿eñ dzia-
³añ finansowanych przez UE jest wal-
ka z cyfrowym wykluczeniem i rozwój
spo³eczeñstwa informacyjnego. Zreali-
zowany projekt tworzy alternatywn¹
szerokopasmow¹ sieæ �wiat³owodow¹
otwart¹ technologicznie na terenie ca-
³ego miasta, stanowi¹c¹ odpowied� na
monopolistyczne praktyki T.P. SA, któ-
ra ogranicza korzystanie z przejêtej in-
frastruktury przez innych operatorów,
nie prowadzi inwestycji infrastruktural-
nych na terenie miasta, utrzymuje wy-
sokie ceny dostêpu do sieci i realizacji

>> Projekt, którego zazdroszcz¹ nam inne miasta  <<

e-miasto Bia³a Podlaska od A do Z
szybkich po³¹czeñ �wiat³owodowych na
terenie miasta Bia³a Podlaska. W kon-
tek�cie spo³eczeñstwa informacyjnego,
realizacja projektu pozwoli³a po³¹czyæ
wszystkie jednostki edukacyjne w mie-
�cie od ¿³obka poprzez przedszkola,
szko³y podstawowe, gimnazja, licea, po
uczelnie. Pozwoli³a równie¿ utworzyæ wy-
dzielone sieci szerokopasmowe na po-
trzeby instytucji kultury, bibliotek i jed-
nostek muzealnych. Dziêki realizacji
projektu miasto w terminie wywi¹za³o
siê z ustawowego obowi¹zku obs³ugi
elektronicznej skrzynki podawczej i elek-
tronicznego obiegu dokumentów, a za-
kres i formy komunikacji elektronicznej
s¹ znacznie ponad krajow¹ �redni¹.

Czy projekt jest w pe³ni
wykorzystany?

Projekt ma charakter infrastruktural-
ny i pe³ne wykorzystanie zasobów ozna-
cza³oby brak mo¿liwo�ci rozwoju i pro-
blemy eksploatacyjne, tak jak droga czy
kanalizacja wykorzystana w 100 % nie
pozwala na komfortowe u¿ywanie. Pro-
jekt zak³ada co najmniej 15-letni¹ per-
spektywê eksploatacji i umo¿liwia
wdra¿anie i eksploatacjê nowych
us³ug. Obecnie na potrzeby miasta i
jednostek podleg³ych wykorzystujemy
dwa w³ókna �wiat³owodowe w ka¿dej
z trzech pêtli. Minimalna ilo�æ w³ókien
to 12 na przy³¹czach, a maksymalna
ilo�æ to 72 w³ókna w centrum pêtli.
Jednocze�nie na ka¿dej parze w³ókien
mo¿emy realizowaæ kilka tysiêcy wy-
dzielonych sieci logicznych na potrze-
by realizacji ró¿nych us³ug typu Inter-

net, komunikacja g³osowa, transmisja
video.

Co z Internetem?
Tak jak to wynika z odpowiedzi na

poprzednie pytanie, Internet jest jed-
n¹ z tysiêcy us³ug, jakie mo¿emy re-
alizowaæ na wybudowanej sieci. Nie
mo¿emy jednak ingerowaæ w rynek
us³ug tam, gdzie one s¹ dostêpne, a
tak¹ sytuacjê mamy na znacz¹cej wiêk-
szo�ci obszaru miasta. Jedyn¹ mo¿li-
wo�ci¹ dystrybucji sieci do odbiorcy
koñcowego jest stosowanie filtrów (pa-
sma, dostêpnych us³ug, tre�ci) i z ta-
kich rozwi¹zañ korzystamy. Co wiêcej
zamierzamy rozszerzaæ ilo�æ miejsc i
zakres funkcjonalny sieci bezprzewo-
dowej. O ile rada miasta pozwoli roz-
wijaæ projekt.

Jak wygl¹da kwestia moni-
toringu?

Monitoring nie podlega³ wspó³fi-
nansowaniu w ramach projektu i ele-
menty bezpo�rednio z nim zwi¹zane
nie mog³y byæ realizowane. Natomiast
sieæ zosta³a zaprojektowana i wyko-
nana tak, by jej wykorzystanie na tego
typu potrzeby by³o mo¿liwe. Sam mo-
nitoring jest znacznie bardziej z³o¿o-
nym systemem i obok elementów fi-
zycznych takich jak sieæ, kamery czy
centrum monitoringu powinien byæ
oparty o zaawansowany system reje-
stracji i analizy zdarzeñ oraz procedu-
ry prewencyjne i reakcyjne. Obecnie
s¹ szanse na kompleksowe rozwi¹za-
nie kwestii monitoringu przy okazji re-

witalizacji centrum.

Jak wygl¹da przysz³o�æ
projektu?

Ju¿ teraz projekt wp³ywa na szyb-
szy rozwój i dostêpno�æ szerokopa-
smowego dostêpu do Internetu na
terenie miasta. W przysz³o�ci efekt ten
powinien byæ coraz powszechniej od-
czuwalny bezpo�rednio przez miesz-
kañców. Kompleksowa realizacja i
sukces projektu e-miasto Bia³a Pod-
laska stanowi doskona³y punkt wyj�cia
do realizacji kolejnych projektów zwi¹-
zanych z rozwojem spo³eczeñstwa in-
formacyjnego i w znacznym stopniu
zwiêksza szanse na uzyskanie dofinan-
sowania ze �rodków UE.

Kolejny projekt mo¿e byæ bardziej
zorientowany na kwestiê us³ugow¹ ze
wzglêdu na kompleksow¹ realizacjê
warstwy sieciowej. Edukacja, jako naj-
wiêkszy beneficjent projektu i obszar
najwiêkszego oddzia³ywania spo³ecz-
nego (uczniowie, nauczyciele, rodzice),
bêdzie podmiotem najbardziej efektyw-
nego wykorzystania sieci w pierwszym
okresie eksploatacji.

W przysz³o�ci wykorzystanie sieci
miejskiej z pewno�ci¹ powinno reali-
zowaæ nastêpuj¹ce zadania:
- telemetriê (pomiary, zarz¹dzanie, ra-

portowanie) wielko�ci takich jak na-
tê¿enie ruchu, zu¿ycie energii, wody,
monitoring odpadów, miejsc parkin-
gowych czy komunikacji na terenie
miasta,

- zarz¹dzanie ruchem w sposób dy-
namiczny zale¿ny od natê¿enia, opty-

malizacja pod k¹tem komunikacji
miejskiej,

- realizacjê us³ug w obszarze e-zdro-
wia (telemedycyna, konsultacje, re-
jestracja elektroniczna),

- bezpieczeñstwo poprzez realizacjê
jednego numeru do wszystkich
s³u¿b ratunkowych, koordynacjê
dzia³añ i �ledzenie zasobów (patro-
le, kamery),

- realizacjê nowoczesnych us³ug e-ad-
ministracji, jeden numer do wszyst-
kich spraw w mie�cie, równoleg³e
kana³y komunikacyjne (www, e-mail,
komunikatory, ivr, kontakt center).

Dodatkowo, bezpo�rednio dla
mieszkañców � mo¿liwo�æ wykonywa-
nia telepracy, przyspieszenia realiza-
cji i dostêpno�ci us³ug szerokopa-
smowych na terenie miasta, mo¿liwo-
�ci korzystania z rozwi¹zañ typu kar-
ta miejska i programów konsultacyj-
no-spo³eczno�ciowych.

Dla przedsiêbiorców wiêksz¹ i
szybsz¹ dostêpno�æ us³ug szerokopa-
smowych i kontaktów w standardzie
B2B, perspektywê rozwoju nowych in-
nowacyjnych i technologicznych bran¿
na terenie miasta o globalnym zakre-
sie gospodarczego oddzia³ywania; lep-
sze przygotowanie zasobów ludzkich
w zakresie korzystania i dostêpno�ci
rozwi¹zañ technologicznych i teleko-
munikacyjnych; mo¿liwo�æ wykorzysta-
nia zasobów sieci na potrzeby realiza-
cji sieci biznesowych czy us³ugowych
na potrzeby w³asne i spo³eczno�ci lo-
kalnej; dostêpno�æ infrastruktury dla
operatorów celem lepszego nasycenia
lokalnego rynku nowoczesnymi us³u-
gami i zawarto�ci¹.

PS W nastêpnym numerze opu-
blikujemy szczegó³owe informacje co
do przebiegu linii �wiat³owodowych i
wykaz pod³¹czonych instytucji.

INWESTYCJE, INWESTYCJE
ZAKOÑCZONO REALIZACJÊ
NASTÊPUJ¥CYCH ZADAÑ
INWESTYCYJNYCH:

- przebudowa chodnika przy ul. Grzybowej,
- II Liceum Ogólnokszta³c¹ce im. E

Plater � termorenowacja budynku
wraz z wymian¹ stolarki okiennej,

- wymiana instalacji co. i cw. w kom-
pleksie budynków o�wiatowych przy
ul. Akademickiej,

- wymiana dachu i elewacji na budyn-
ku dydaktycznym Zespo³u Szkó³
Ogólnokszta³c¹cych I LO.

W REALIZACJI S¥ ZADANIA:
- budowa ulic w technologii uproszczonej,
- termomodernizacja zespo³u obiektów

o�wiatowych przy ul. Akademickiej,
- wymiana stolarki okiennej zespo³u

obiektów o�wiatowych przy ul. Aka-
demickiej,

- budowa ul. Wolskiej,
- budowa ulic: Olimpijczyków, Marusa-

rza, G³êboka,
- budowa ul. Zdanowskiego,
- budowa ulic: Witoszyñskiego, D³ugo-

sza, ¯ardeckiego,
- Szko³a Podstawowa nr 5 � termomo-

dernizacja obiektu przy ul. Sidorskiej,
- rewitalizacja bramy wjazdowej w Par-

ku Radziwi³³owskim,
- budowa kompleksu boisk �Moje Bo-

isko � Orlik 2012� przy ul. Leszczy-
nowej 16 w Bia³ej Podl.,

- ul. Nowa � parking przy KMP, Plac
Wojska Polskiego,

- modernizacja Al. Solidarno�ci z bu-
dow¹ mostu.

POSTÊPOWANIA O UDZIELE-
NIE ZAMÓWIENIA:

- ulica przy PWSZ,
- ul. £omaska � chodnik i przebudowa

jezdni,
- budowa ul. Przechodniej (Janowska

� Pi³sudskiego),
- Szko³a Podstawowa nr 5 � budowa

boiska ze sztuczn¹ nawierzchni¹,
- ZSZ nr 3 � budowa sali gimnastycznej,

wêz³a cieplnego i przy³¹czy wod.-kan.

ZOSTA£Y WYKONANE OPRA-
COWANIA PROJEKTOWE NA
ZADANIACH:

- Szko³a Podstawowa nr 3 � projekt
sali gimnastycznej,

- stanica wodna.

TRWAJ¥ PRACE PROJEKTOWE:
- projekt modernizacji Al. Jana Paw³a II,
- budowa ul. ¯wirki i Wigury oraz Gór-

nej (od ̄ wirki i Wigury do Podle�nej),
- o�wietlenie wydzielone ulic na tere-

nie miasta Bia³a Podlaska: Zagrodo-
wa, Sielczyk, Langiewicza, Hallera,
droga dojazdowa za budynkiem przy
ul. Kolejowej 5, skwer przy PKS, osie-
dle mieszkaniowe przy ul Grzybowej
(zasilanie z ST-199 i ST-200),

- budowa ul. Niemcewicza.

TRWAJ¥ PRZYGOTOWANIA DO
UDZIELENIA ZAMÓWIENIA NA
PRACE PROJEKTOWE:
- modernizacja ul. Sikorskiego,
- budowa ul. Sielczyk.

Wydzia³ edukacji Urzêdu Miasta Bia³a Podlaska organizuje bezp³atne
warsztaty metodyczne dla nauczycieli: jêzyka polskiego, matematyki, bio-
logii, fizyki i religii. Do udzia³u w nich zapraszamy w szczególno�ci nauczy-
cieli sta¿ystów i nauczycieli kontraktowych pracuj¹cych w szko³ach i placów-
kach prowadzonych przez miasto Bia³a Podlaska. Warsztaty umo¿liwiaj¹: �
poznanie warsztatu metodycznego; - umiejêtno�æ organizacji pracy w³asnej i
uczniów; � rozwi¹zywanie problemów dydaktycznych i wychowawczych; � ob-
serwacjê zajêæ otwartych.

Zainteresowani nauczyciele mog¹ zg³aszaæ chêæ udzia³u w warsztatach do
wydzia³u edukacji Urzêdu Miasta Bia³a Podlaska, tel. 341-61-84 lub 341-61-87.

Warsztaty metodyczne przed renowacj¹... ...po renowacji



Wydawca: Urz¹d Miasta Bia³a Podlaska, Bia³a Podlaska,
ul. Marsza³ka Józefa Pi³sudskiego 3,
tel. 083 343 66 92, fax 083 343 70 64,
e-mail: um@bialapodlaska.pl

Redakcja: Urz¹d Miasta Bia³a Podlaska, 21-500 Bia³a Podlaska, ul. Marsza³ka Józefa Pi³sudskiego 3.
Redaktor naczelny: £ukasz Hodun, tel. 083 341 61 76.

Sk³ad i przygotowanie do druku: MARGRAF Marek Krekora, 0504 295 795, mar_graf@o2.pl;
Druk: Drukarnia w Ignatkach, Ignatki 40/2, 16-001 Kleosin.

Moim zdaniem w Bia³ej Podlaskiej jednym
z pilniejszych zadañ do wykonania jest
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Zapraszamy do wspó³pracy
Bia³a Podlaska wymaga ci¹g³ych zmian na lepsze. Gdzie s¹ one najbar-

dziej potrzebne, najlepiej wiedz¹ jej mieszkañcy. St¹d wola w³adz miasta do
sta³ej wspó³pracy i ws³uchiwania siê w pomys³y i sugestie. Temu ma s³u¿yæ
poni¿szy kupon, który po wype³nieniu i wyciêciu nale¿y wrzuciæ do skrzynki
znajduj¹cej siê na parterze budynku magistratu, w sali obs³ugi klienta. Za-
praszamy do wspó³pracy.

Z inicjatywy prezydenta Bia-
³ej Podlaskiej w dniach od

30 pa�dziernika do 2 listopada
Zarz¹d Komunikacji Miejskiej w
Bia³ej Podlaskiej uruchamia
dwie dodatkowe linie: �T� i �P�,
które u³atwi¹ mieszkañcom Bia-
³ej Podlaskiej dojazdy do cmen-
tarzy.
Linia �T� kursowaæ bêdzie w
godz. 8.15 � 20.15 nastêpu-
j¹c¹ tras¹: Terebelska Pêtla,
Terebelska (ko�ció³), Sitnicka,
Glinki, Kopernika, Warszawska,
Zamkowa, Janowska 1 (cmen-
tarz), Al. Jana Pawla II (cmen-
tarz), Brzeska, Bia³ka, cmen-
tarz komunalny.
Linia �P� kursowaæ bêdzie w
godz. 8.10 � 20.10 nastêpu-
j¹c¹ tras¹: Dw. PKP, Ko�ciusz-
ki, Jana Paw³a II, Orzechowa,
W³oska, Sidorska 5 (Biawena), Al.
Solidarno�ci, cmentarz komunalny.
Linia �E� w dniu 1 listopada bêdzie

>> Dodatkowe linie, by dojechaæ na cmentarz <<

Komunikacyjne wie�ci

kursowa³a wed³ug rozk³adu niedziel-
nego.

Poszczególne linie zaplanowane
s¹ w ten sposób, ¿e zapewniaj¹ mo¿-

liwo�æ przesiadek przy cmentarzu ko-
munalnym i po³¹cz¹ dwa cmentarze.

Zarz¹d Komunikacji Miejskiej zwra-
ca siê z pro�b¹ do podró¿nych o pozo-
stawienie swoich pojazdów i korzysta-
nie z autobusów komunikacji miejskiej
w celu unikniêcia zatorów komunika-
cyjnych i skrócenia czasu podró¿y.

Uwaga niepe³nosprawni
Od 1 pa�dziernika do obs³ugi linii

�H� zosta³y skierowane autobusy ni-
skopod³ogowe, przystosowane do
przewozu osób niepe³nosprawnych.
Kieruj¹cy nimi zobowi¹zani s¹ udzie-
liæ tym osobom niezbêdnej pomocy
przy wchodzeniu do wewn¹trz oraz przy
opuszczaniu pojazdu.

Program obchodów
Narodowego �wiêta Niepodleg³o�ci

11 Listopada 2008 r.

10 pa�dziernika w Muzeum Po³u-
dniowego Podlasia odby³a siê promo-
cja ksi¹¿ki pod tytu³em �Lotnicze tra-
dycje Bia³ej Podlaskiej�, autorstwa
Mariana Miko³ajczuka, rodowitego
bialczanina, autora wielu ksi¹¿ek z
dziedziny lotnictwa. Ostatnia z nich
otwiera nowy cykl wydawniczy po�wiê-

>> Ksi¹¿ka, któr¹ warto przeczytaæ <<

Lotnicze tradycje
cony tradycjom lotniczym wybranych
miast i regionów Polski. Prezentacji
dokona³ by³y dowódca wojsk lotniczych
i obrony powietrznej gen. broni pilot
dr hab. Jerzy Gotowa³a, a w�ród licz-
nie zaproszonych go�ci obecny by³
prezydent Andrzej Czapski, pierwszy
recenzent tej warto�ciowej publikacji

w 2007 roku.
Lotnicze tradycje naszego miasta

s¹ wci¹¿ ¿ywe w �rodowisku bialczan.
Wraz z wydaniem tej ksi¹¿ki powraca
nadzieja, ¿e tak piêkne niegdy� lotni-
sko zatêtni w niedalekiej przysz³o�ci
¿yciem, a nad Bia³¹ Podlask¹ znowu
pojawi¹ siê samoloty.


